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Situatia stocurilor nu este elocventa în modul de repartizare a fondurilor de la

Comisia Europeana (ministru)

Situatia stocurilor nu este elocventa în modul de repartizare a fondurilor de la Comisia Europeana si nu

trebuie sa comparam pe diferenta între anii trecuti si anul acesta, pentru ca prin aceasta comparare se

ascunde fenomenul Ucraina, sustine ministrul Agriculturii si Dezvoltarii Rurale, Petre Daea.

 

"Explicatia vine din nivelul de productie generat de seceta, care a afectat cele trei culturi. Ştiti foarte bine ca si la

grâu si la porumb si la floarea-soarelui avem pierderi de productie. Este pentru prima data în România, din ultimii

15 ani, când avem o productie atât de mica la porumb. Scaderea de productie la grâu nu a fost atât de mare, dar o

pierdere de productie este si la floarea-soarelui. De aceea spuneam ca situatia stocurilor nu este elocventa si ca nu

trebuie sa comparam pe diferenta între anii trecuti si anul acesta, care este un an atipic, prin aceasta comparare se

ascunde fenomenul Ucraina. Comparatia trebuie sa o faci în functie de anul în care ai intrat, care sunt iesirile la

export", a explicat marti Petre Daea, într-o conferinta de presa.

 

El a precizat ca România a exportat doar 2 milioane de tone de grâu, fata de o cantitate dubla în anul anterior, dar

cu o productie aproape similara.

 

"România, anul trecut, cu aproape cu aceeasi productie, în aceeasi perioada, a exportat peste 4 milioane tone de

grâu, acum doar doua, restul sunt în magazie, iata de ce si aceasta si altele, cum spuneam, inclusiv situatia cu

preturile, au fost discutate în detaliu, iar directorul general n-a avut prea multe argumente. Sper sa nu fie atât de

consecvent în mentinerea lor", a subliniat seful MADR.

 

Ministrul a reiterat ca modul de repartizare a formulei de calcul apartine celor care se ocupa de partea tehnica, iar

decizia privind suma a fost luata de catre Comisia Europeana.

 

Comisia Europeana a anuntat luni ca doreste sa recurga la o rezerva de criza pentru a sprijini fermierii din Polonia,

România si Bulgaria, în valoare totala de 56,3 milioane de euro, finantata din rezerva Politicii Agricole Comune

(PAC), pentru compensarea "pierderilor economice datorate cresterii importurilor de cereale si oleaginoase" venite

din Ucraina "si limitarea impactului dezechilibrelor pietei".

 

Astfel, a fost propusa alocarea unei sume de 29,5 milioane de euro Poloniei, 16,75 de milioane de euro Bulgariei,

iar României 10,05 milioane de euro. În plus, CE autorizeaza cele trei tari sa dubleze aceste sume prin ajutoare de

stat. Propunerea CE va fi înaintata celor 27 de state membre pentru aprobare în cadrul unei reuniuni tehnice din 30

martie 2023.

 

Întrebat daca este posibil ca toate tarile afectate sa ceara renegocierea sumelor, Daea a precizat ca a avut deja o

întâlnire cu o parte din ministri Agriculturii din tarile care si-au exprimat nemultumirea.

 

"Am avut o întâlnire cu ministrul din Ungaria imediat, am avut o întâlnire cu ministrul din Bulgaria, niciunul n-a

fost multumit si nemultumirea este generala. Gânditi-va la un efect de pierderi de 415 milioane de euro, sa vina

prin acest instrument doar 56 de milioane. Aceste nemultumiri le-a simtit si comisarul pentru Agricultura care

dadea explicatia privind suma care s-a decupat din rezerva de criza ca situatia este fluctuanta, este o situatie atât de

grea în zona încât pot aparea si alte fenomene, iar acest acest fond trebuie sa poata fi folosit si cu alte ocazii.

Aceasta a fost explicatia domniei sale. Spuneam ca toti am fost nemultumiti. Sigur, nu acelasi lucru l-am vazut la

ministrul polonez cu care nu am discutat (...) Nu putem sa stim ce se va putea întâmpla la vot, în functie si de

statele celelalte, dar asteptam ultimele date si apoi vom decide ce facem", a transmis oficialul MADR.
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Nu în ultimul rând, Petre Daea a mentionat ca acum este un moment dificil pentru fermieri, pentru ca sunt zone în

tara unde rezerva de apa în sol "este mult sub sub nevoi si din acest punct de vedere trebuie sa ne pregatim".

 

"Interesul meu din 26 septembrie la Comisie a fost constant si de fiecare data am socotit necesar sa repet ceea ce

am spus: e un caracter de urgenta, dat fiind faptul ca mâine începe semanatul, iar fermierii trebuie sa aiba ce le este

necesar sa continue lucrarile în câmp. (...) Eu sunt inginer, atent la câmp si nu numai la câmp, atent si la vorbe si la

exprimare. Sigur ca este un moment dificil acum, sunt zone în tara unde rezerva de apa în sol este mult sub sub

nevoi si din acest punct de vedere trebuie sa ne pregatim. De aceea spuneam ca nu zabovesc niciun moment din

activitate, urmarind obiectivele mari ale tarii, cum e sistemul de irigatii. Tot timpul lucram ca sa-l punem la punct

pâna în 2027, asa cum a stabilit Parlamentul României, sa folosim cei 1,5 miliarde euro pentru a ajunge la o

suprafata posibila de irigat de 2,6 milioane hectare. Facem acest lucru în fiecare zi si în orice moment", a adaugat

seful MADR.

 

Întrebat cum comenteaza informatiile aparute în spatiul public despre o posibila demitere a sa, din cauza sumelor

foarte mici obtinute de la CE pentru fermieri, Daea a raspuns: "Eu nu stiu acest lucru. Nu am timp de demisii.

Astept sa lucrez si sa fac ceea ce îmi este dat si din acest punct de vedere ma gasiti acolo unde nevoia o cere si

locul de munca ma atrage".
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